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RADA MIEJSKA RYDZYNY 

Protokół Nr LVIII/2023 

z LVIII Sesji Rady Miejskiej Rydzyny w dniu 12 września 2023r.  
Obrady rozpoczęto 12 września 2023r. o godz. 15:00,  

a zakończono o godz. 16:27 tego samego dnia. 

W posiedzeniu wzięło udział 14 członków. 

Obecni: 

1. Grażyna Dembicka 
2. Karol Dembicki 
3. Agnieszka Kasprowiak 
4. Emilia Kraśner 
5. Julian Kruczek 
6. Radosław Kulus 
7. Jan Nawrotkiewicz 
8. Marcin Otto 
9. Piotr Patek 
10. Marcin Pierzchała 
11. Marek Pietrzak 
12. Krystyna Rypińska 
13. Roman Skiba 
14. Leszek Skrobała 
15. Marcin Urbanowicz 

Nieobecni: Leszek Skrobała. 

1. Otwarcie obrad Sesji. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dzień dobry Państwu. Witam bardzo serdecznie. Otwieram LVIII sesję Rady Miejskiej. W dniu 
dzisiejszym uczestniczy 14 radnych, co stanowi wymagane kworum, przy którym Rada Miejska może 
podejmować prawomocne uchwały. Witam serdecznie Radnych Rady Miejskiej. Witam Pana 
Burmistrza, Kornela Malcherka wraz z współpracownikami, czyli Panem Wiceburmistrzem - Łukaszem 
Bartkowiakiem, Panem Skarbnikiem - Wojciechem Antoniakiem. Jest z nami również Pani Kierownik 
Referatu Organizacyjnego - Pani Patrycja Wdowiak. Witamy serdecznie po raz pierwszy Panią Ewę 
Prałat - Podinspektor ds. Oświaty, Kultury, Kultury Fizycznej i Sportu. Witamy serdecznie naszego gościa 
- Pana Dyrektora Jacka Domagałę - Miejski Zakład Komunikacji w Lesznie. Witamy serdecznie Radcę 
Prawnego - Pana Krzysztofa Pietrzaka. Witamy serdecznie Panią Dyrektor Magdalenę Szymańską-
Pietrzak - Rydzyński Ośrodek Kultury, Dyrektora Szkoły Podstawowej w Dąbczu im. Tadeusza 
Łopuszańskiego - Wojciecha Jędrzejczaka. Są z nami Sołtysi. Witamy serdecznie Pana Łukasza Wleklika 
- Sołtysa Wsi Dąbcze. Witamy serdecznie Pana Henryka Łaszczyńskiego - Wieś Augustowo. Jest z nami 
również Pan Prezes Hieronim Cugier - Towarzystwo Pamięci Powstania Wielkopolskiego 1918-1919. 
Witamy serdecznie. Witam również Łukasza Taterkę, witamy serdecznie również Pana Sławomira 
Zygnera. Witamy serdecznie również Pana Kornela Katarzyńskiego. Jest z nami również Pan Łukasz 
Wojciechowski portal rydzyna24.pl. 
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2. Przyjęcie porządku obrad. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Szanowni Państwo wraz z zaproszeniem na dzisiejszą Sesję otrzymaliście porządek obrad i w tej chwili 
go odczytam. 
 

Proponowany porządek obrad: 

1. Otwarcie obrad Sesji. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z obrad LVI I LVII Sesji Rady. 
4. Informacja Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych w okresie  

międzysesyjnym. 
5. Sprawozdanie Burmistrza o jego pracach w okresie międzysesyjnym, zwłaszcza    związanych  

z wykonaniem uchwał Rady. 
6. Informacja Dyrektora Miejskiego Zakładu Komunikacji w Lesznie na temat realizacji 

porozumienia międzygminnego w zakresie komunikacji miejskiej na terenie Gminy Rydzyna. 
7. Informacja Dyrektora Miejskiego Zakładu Komunikacji w Lesznie na temat realizacji 

porozumienia międzygminnego w zakresie komunikacji miejskiej na terenie Gminy Rydzyna. 
8. Podjęcie uchwał w sprawie: 

 zmian w uchwale budżetowej Gminy Rydzyna na 2023 rok – druk nr 432, 
 zmiany uchwały Nr LI/367/2022 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 20 grudnia 2022 roku w sprawie 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2023-2038 ze zm. – druk nr 

433, 
 zamiany nieruchomości położonych w obrębie Kaczkowo – druk nr 434. 

9. Przyjęcie interpelacji radnych. 
10. Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzedniej sesji. 
11. Zapytania i wolne głosy. 
12. Zakończenie obrad Sesji. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Czy jakieś pytania Państwo Radni macie do porządku obrad? Nie widzę zgłoszeń, więc przechodzimy do 

głosowania. Bardzo proszę o przyciśnięcie przycisku i podniesienie ręki. Dobrze. Dziękuję. Informuję 

Wysoką Radę, że dzisiejsza sesja będzie procedowana według porządku obrad, który przed chwileczką 

przegłosowaliśmy, 14 głosami za. 

Głosowano w sprawie: 

Przyjęcie porządku obrad.  

 

Wyniki głosowania 

TAK: 14, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

TAK (14) 

Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Agnieszka Kasprowiak, Emilia Kraśner, Julian Kruczek, Radosław 

Kulus, Jan Nawrotkiewicz, Marcin Otto, Piotr Patek, Marcin Pierzchała, Marek Pietrzak, Krystyna 

Rypińska, Roman Skiba, Marcin Urbanowicz 
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NIEOBECNI (1) 

Leszek Skrobała 

 

3. Przyjęcie protokołu z obrad LVI i LVII Sesji Rady. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dobrze, Drodzy Państwo, przechodzimy do przyjęcia protokołu z LVI i LVII Sesji. Jako Przewodniczący 
nie wnoszę do nich uwag, były sporządzone i można było się z nim zapoznać, więc proponuję przyjęcie 
ich bez odczytywania. Dobrze, przechodzimy do głosowania. Najpierw Protokół z LVI Sesji. Bardzo 
proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie przycisku. Dziękuję bardzo, informuję, że protokół z LVI Sesji 
został przyjęty jednogłośnie 14 głosami za. Teraz Protokół z LVII Sesji. Bardzo proszę o podniesienie ręki 
i naciśnięcie przycisku. Dziękuję bardzo, informuję, że protokół z LVI Sesji został przyjęty jednogłośnie 
14 głosami za. 
 
Głosowano w sprawie: 

Przyjęcie protokołu z obrad LVI Sesji Rady.  

 
Wyniki głosowania 
TAK: 14, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
TAK (14) 
Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Agnieszka Kasprowiak, Emilia Kraśner, Julian Kruczek, Radosław 
Kulus, Jan Nawrotkiewicz, Marcin Otto, Piotr Patek, Marcin Pierzchała, Marek Pietrzak, Krystyna 
Rypińska, Roman Skiba, Marcin Urbanowicz 
NIEOBECNI (1) 
Leszek Skrobała 
 
 
Głosowano w sprawie: 

Przyjęcie protokołu z obrad LVII Sesji Rady. 

 
Wyniki głosowania 
TAK: 14, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
TAK (14) 
Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Agnieszka Kasprowiak, Emilia Kraśner, Julian Kruczek, Radosław 
Kulus, Jan Nawrotkiewicz, Marcin Otto, Piotr Patek, Marcin Pierzchała, Marek Pietrzak, Krystyna 
Rypińska, Roman Skiba, Marcin Urbanowicz 
NIEOBECNI (1) 
Leszek Skrobała 

4. Informacja Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych  

w okresie międzysesyjnym. 

Informację przedstawił Przewodniczący Rady Miejskiej Rydzyny pan Roman Skiba.  
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Informacja w załączeniu protokołu. 

5. Sprawozdanie Burmistrza o jego pracach w okresie międzysesyjnym, 

zwłaszcza związanych z wykonaniem uchwał Rady. 

Sprawozdanie przedstawił Burmistrz Miasta i Gminy Rydzyna pan Kornel Malcherek. 

Informacja w załączeniu protokołu. 

6. Informacja Dyrektora Miejskiego Zakładu Komunikacji w Lesznie 

na temat realizacji porozumienia międzygminnego w zakresie 

komunikacji miejskiej na terenie Gminy Rydzyna. 

Informację w tym zakresie przedstawił Dyrektor Miejskiego Zakładu Komunikacji w Lesznie Sp. zo.o. 

Pan Jacek Domagała. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Panie Dyrektorze, bardzo proszę o zabranie głosu. Tak jak Państwo Radni pamiętacie, tradycyjnie, 

najpierw Pan Dyrektor krótkie sprawozdanie informacyjne, a później oczywiście, jeżeli jakiekolwiek 

pytania będą, to bardzo proszę o ich zadawanie. 

PAN JACEK DOMAGAŁA 0 DYREKTOR MZK W LESZNIE: 

Dzień dobry Państwu, Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, Szanowni Państwo. Dziękuję za 

zaproszenie i chciałem Państwu przekazać informacje związane z porozumieniem międzygminnym, 

które zostało zawarte pomiędzy Prezydentem Miasta Leszna, a Burmistrzem Miasta i Gminy Rydzyna. 

Porozumieniem na rok bieżący objętych zostało 9552 kursy handlowe oraz 962 kursy techniczne. 

Planowana praca przewozowa na terenie gminy, to 126317 wkm. Łącznie na całej sieci komunikacji 

miejskiej, zakład wykonuje pracę przewozową, przekraczającą 930000 wkm. Na pokrycie kosztów 

zadania, Gmina Rydzyna przeznaczyła dotację w kwocie 571193 złotych, którą zakład otrzymuje  

w miesięcznych ratach. W miesiącu styczniu, miasto Leszno rozliczyło dotację za rok ubiegły i zwróciło 

Gminie Rydzyna kwotę 6440 złotych, z tytułu korekty kursów. Tegoroczne porozumienie międzygminne 

za 8 miesięcy, zrealizowano w następujący sposób. Praca przewozowa. Planowana do wykonania praca 

przewozowa w roku bieżącym, jak wspomniałem wcześniej, to 126317 km. Za okres 8 miesięcy, 

wykonano 80417 wkm. Wykonane kursy z planowanych kursów handlowych 9252 za okres 8 miesięcy, 

wykonano 5910 kursów. Finansowanie linii nr 12 ze sprzedaży biletów za okres 8 miesięcy, uzyskano 

kwotę 301882 złotych. Dotacja za 8 miesięcy z Gminy Rydzyna, wynosiła 380 800,00 złotych. Przychód 

ogółem, czyli dotacja plus bilety, daje nam kwotę 682 682,00 złotych. Poniesione koszty za 8 miesięcy, 

wyniosły 639 035,00 złotych. Tak więc wynik finansowy za okres 8 miesięcy, to zysk 43647 złotych. Na 

terenie Gminy Rydzyna sprzedano za 8 miesięcy 58869 biletów jednorazowych oraz 770 biletów 

okresowych. Jakie są plany i założenia na rok 2024? Myślę, że jeszcze pracujemy nad tym, aby inne 

miejscowości w Gminie Rydzyna objąć też komunikacją miejską, o czym też wspomniałem w ubiegłym 

roku. Czyli Pomykowo, Moraczewo, Augustowo, Rojęczyn i Kaczkowo i żeby autobus dowoził tutaj do 

centrum gminy mieszkańców i potem, żeby mogli skorzystać z autobusów linii nr 12 do Leszna. Też nie 

ukrywam, że w przyszłym roku będziemy wnioskowali o wyższą dotację. Z tego względu, że płaca 

minimalna idzie w górę i to 2 razy, a ona stanowi 50% w kosztach wkm. Drugą pozycją to jest paliwo.  

I tutaj też no mamy niepokojące informacje z rynku paliwowego. Od naszego dostawcy paliw już wiemy. 

Informację mamy ją właściwie wczoraj przekazaną, że baryłka ropy idzie do góry i już kosztuje 108 
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dolarów. A jeszcze w lipcu była za 70 dolarów. To się też wiąże z tym, że no pójdzie do góry cena paliwa 

i to jest ten drugi składnik w kosztach, jeżeli chodzi o po prostu koszt wkm. Co jeszcze? Z takich może 

ciekawszych informacji to to, że w 2025 roku, jak wszystko dobrze pójdzie, w Lesznie pojawią się 

autobusy elektryczne. Miasto Leszno złożyło wniosek do NFOŚiGW-u, na zakup 7 autobusów i 4 

ładowarek. Wniosek już jest po opinii formalnej. Teraz tylko czekamy na sygnał z Warszawy, żeby 

umowę podpisać i przystąpić do przetargu na zakup autobusów elektrycznych. Także to tyle z mojej 

strony. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję bardzo za uwagę i proszę ewentualnie o pytania. Bardzo proszę o zgłaszanie się do dyskusji. 

Proszę bardzo. Kto ma jakieś pytania? Bardzo proszę, Pan Radny Piotr Patek. 

RADNY PIOTR PATEK: 

Panie Dyrektorze, ja mam takie pytanie właśnie z tym paliwem związane. Jak to wygląda? Autobus 

hybrydowy, jakie to jest spalanie? To jest mniejsze? Na pewno mniejsze, ale o ile niż normalny autobus? 

PAN JACEK DOMAGAŁA 0 DYREKTOR MZK W LESZNIE: 

Jeżeli chodzi o autobus 12 m z silnikiem diesla, tam spalanie jest w wysokości 40 litrów. A autobus 

hybrydowy 26-28 litrów na 100 km. Także tu jest znacznie mniej tego paliwa jest używane przez 

autobusy hybrydowe. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję bardzo. Widzę, że zgłoszenie do dyskusji mam. Udzielam głosu, Pan Marcin Urbanowicz. 

Proszę bardzo. 

WICEPRZEWODNICZĄCY RADY MARCIN URBANOWICZ: 

Ja może wzorem roku poprzedniego, bo też ten temat był, podtrzymuję mój wniosek, żeby w planie, 

jeśli chodzi o autobusy do Kaczkowa, Rojęczyna, Pomykowa, również ująć miejscowość Jabłonna. Rok 

temu rozmawialiśmy o tym też, także ten wniosek niejako przypominam, że Jabłonna też istnieje na 

mapie. No i tyle. Dziękuję. 

PAN JACEK DOMAGAŁA 0 DYREKTOR MZK W LESZNIE: 

Znaczy jest oczywiście taka możliwość i na pewno, jeżeli mówię, jest możliwość tam nawrotki 

autobusów w tej miejscowości, bo nie byłem w Jabłonnej, to na pewno też będzie brana pod uwagę. 

WICEPRZEWODNICZĄCY RADY MARCIN URBANOWICZ: 

Zdaje się największe rondo w gminie, także tam problemu nie powinno być. 

PAN JACEK DOMAGAŁA 0 DYREKTOR MZK W LESZNIE: 

To nie ma tematu już. To mówię, naprawdę możemy mówię, te miejscowości objąć dodatkowo też tą 

linią 14, o której właśnie też mówię. Tutaj rozmawiamy z Burmistrzem, z Panem Skarbnikiem, na temat 

wskrzeszenia jej, bo ona już kiedyś istniała, autobus jeździł do Pomykowa. A teraz chodzi o to, żeby ten 

krąg zainteresowań był jednak większy.  

WICEPRZEWODNICZĄCY RADY MARCIN URBANOWICZ: 
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Jeszcze też przy okazji, słowo do Pana Burmistrza. Dotacja z gminy jest, tak, a korzysta z niej tylko część 

mieszkańców, także to też nie do końca tak uważam fair, nie? Także dzięki. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dobrze. Dziękuję bardzo. Nie widzę zgłoszeń do dyskusji. Chyba, że ktoś jeszcze chciałby? Dobrze. To ja 

może jeszcze zadam pytanie, bo tak przed sesją rozmawialiśmy z Panem Dyrektorem. Gdzieś tam ta 

informacja, wiem, że komunikacja była również na stronie Facebook-owej odnośnie no tych autobusów 

przepełnionych, tak? I no jeżeli mógłby Pan powiedzieć to, co mi na początku? Że gdzieś tam, no nie do 

końca tak jest, więc bardzo proszę, żeby Pan mógł zabrać głos w tej sprawie. Niektóre dzieci się nie 

dostają do tego autobusu. To jest szeroki temat, więc bardzo bym prosił, jeśli można. 

PAN JACEK DOMAGAŁA 0 DYREKTOR MZK W LESZNIE: 

Znaczy co roku właśnie jest to temat, który poruszają rodzice tych pierwszoklasistów. Te osoby, mówię, 

przechodzą z tych szkół podstawowych do szkół średnich, no i tu się zderzają z troszkę inną 

rzeczywistością. My w naszych autobusach mamy zamontowane na pokładach bramki. Dokładnie 

widzimy, ile osób do autobusu wsiada, na jakim przystanku i ile w danej chwili jest osób w autobusie. 

Już mówię wzorem lat poprzednich, że może być w tym roku podobnie. W miesiącu sierpniu zamieściłem 

na Facebook-u taką informację o tym, żeby z tego autobusu się, mówię, korzystać w ten sposób, żeby 

się niejako przemieszczać, żeby nie stać przy drzwiach. Żeby tornistry, torby, plecaki, żeby to jednak 

było w ręce, a nie gdzieś na plecach, bo to są kolejne osoby, które można by policzyć. Do tego jeszcze, 

w każdym autobusie i na przestankach dla nas ważnych, jest informacja właśnie o tym, żeby zdjąć 

plecak. To samo co jest na Facebook-u, taki sam komunikat jest wygłaszany w autobusie. Dzisiaj jest to 

jeden komunikat, ale też się pojawił drugi komunikat, bo dużo młodych osób no też nie potrafi tego 

miejsca osobom starszym udostępnić. Jest drugi komunikat właśnie, żeby tym osobom starszym, 

osobom potrzebującym, żeby to miejsce w autobusie jednak udostępnić. Także te dwa komunikaty są 

wygłaszane w autobusach. Jest ta informacja na Facebook-u i widzimy już tą poprawę. I też taka 

prośba. My o tym też mówimy, żeby jednak nie gromadzić się przy drzwiach, żeby jednak przejść do 

środka tego autobusu, bo jest dużo miejsca. Przykład linii nr 12, teraz te kursy poranne o 7.00 i o 7.10. 

Na ostatnim przystanku w Dąbczu, i to codziennie robimy taką analizę, jest w granicach 70-60 paru 

osób. Autobus może pomieścić 95 osób. Czyli jeszcze jest tak de facto 30 miejsc wolnych. Tylko jakby 

mówię, się przemieścić w tym autobusie do środka, no to byłby większy komfort. Mamy 2 autobusy 

7.00 i 7.10. I w obydwu autobusach jest podobnie. Do tego jeszcze sprawdzamy monitoring. Faktycznie 

jak to wygląda. No to widzimy to, że to takie winogrona właśnie przy tych drzwiach, a w środku przy 

biletomacie czy w tej przestrzeni takiej, gdzie jest na przykład wózek inwalidzki, tam jest pusto. Także 

to taka nasza prośba, apel właśnie poprzez Facebook, poprzez naszą stronę internetową, poprzez to 

wygłaszanie tych komunikatów w autobusach. Myślę, że to się za chwilę unormuje, bo te pierwszaki już 

też nabiorą takiego tam ogłady i będą już walczyć o te swoje miejsca w autobusie, nie? A nie jak teraz, 

że jeszcze jest taki strach przy wejściu do autobusu, jak już tam kilka osób stoi, no to już starają się tam 

nie wchodzić, nie? Także, no to jest coś, co my właściwie co roku przechodzimy czy przeżywamy w 

miesiącu wrześniu. Ale już my staramy się, żeby jakoś to, mówię, no przekazać tę informację, ułatwić 

tą komunikację miejską. No i pomóc też właśnie tym osobom dojrzewającym, bo to jest klient, to jest 

dla nas ważna osoba. Dziękuję. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Trudno jakby z liczbami tutaj polemizować. Aczkolwiek czy te autobusy, które jeżdżą na linii 12, to są te 

największe autobusy? 
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PAN JACEK DOMAGAŁA 0 DYREKTOR MZK W LESZNIE: 

Tak. To są autobusy 12 m, klasy maxi. Dłuższych autobusów no w Lesznie nie ma, nie? Zdałoby się, tak 

jak tutaj Pani Radna Grażyna Dembicka powiedziała też przed sesją, że może by było fajnie, gdyby 

instruktorzy byli. No wiadomo, że to nie jest realne, żeby ich tam gdzieś te dzieci, no może nie upychać, 

ale gdzieś instruować, tak? Ja wiem, że kierowca nie wyjdzie i nie powie, proszę się przesunąć. Znaczy 

kiedyś mieliśmy w autobusach mikrofony i kierowca informował. Ale to też miało taki efekt, że no ci 

pasażerowie troszkę robili na złość, nie, temu kierowcy. Na przykład długo stali w drzwiach, nie chcieli 

po prostu się ruszyć. No coś za coś, nie? Dlatego mówię, staramy się jakoś dotrzeć do tych ludzi właśnie 

poprzez Facebook, poprzez ten komunikat wygłaszany w autobusie przez tego lektora, który właśnie 

mówi o tym, żeby się przesunąć, żeby zająć takie dogodne miejsca, a nie stać przy drzwiach, nie? 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Nie ukrywam, że gdzieś przed sesją tak sobie myślałem, czy robicie analizy. Bo może gdzieś tam z linii, 

która jest mniej efektywna, gdzieś tam autobus dodatkowy. No, ale widzę, że analiza jest. Gdzieś jakieś 

macie informacje. Proszę? Czy ktoś jeszcze? Nie widzę zgłoszeń. Panie Dyrektorze, bardzo dziękuję. 

Mam nadzieję, że ten 2024 rok mimo wszystko uda się gdzieś tam, w tych kosztach może nie aż tak 

dużo nie będziemy musieli podnosić. Choć Pan Skarbnik tu widzę się uśmiecha, więc chyba nie będzie 

tak lekko. Myślę, że my prowadzimy te rozmowy i zawsze są to rozsądne kwoty, które my 

przedstawiamy i zawsze jest jakiś kompromis. Aczkolwiek my też sobie zdajemy sprawę, że linie 

autobusowe są potrzebne mieszkańcom i tak jak zawsze z Burmistrzem, czy tam osoby decyzyjne, 

zawsze mówimy tak. Dla nas dzieci i oświata są ważne, tak samo i również komunikacja dla osób  

i starszych i oczywiście młodzieży, która gdzieś tam uczęszcza. Więc fajnie by było, gdyby się udało tą 

drugą linię. To jest świetne rozwiązanie. Bo ja powiem szczerze, cały czas myślałem, że ta linia 14 będzie 

od Leszna jechała, zabierała tam. Ale to będzie super, właśnie gdy to będzie linia tutaj dedykowana 

właśnie gminie, tak. Więc widzę, że tutaj Panowie myślicie nad tym, więc będziemy dyskutować. 

Dobrze. Dziękuję, Panie Dyrektorze. Dobrze. Dobra, moi drodzy, to przechodzimy już do punktu 

kolejnego, punkt 7. 

7. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) zmian w uchwale budżetowej Gminy Rydzyna na 2023 rok – druk nr 432, 

 

Projekt uchwały przedstawił Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak, który powiedział, że w projekcie 
niniejszej uchwały proponuje się zmiany po stronie dochodów i wydatków budżetowych. 
W projekcie niniejszej uchwały proponuje się zmiany po stronie dochodów i wydatków budżetowych. 
W zakresie dochodów budżetowych proponuje się dokonanie zmian (ogółem zmniejszenie dochodów 
o kwotę 3.528.364,40 zł zgodnie z załącznikiem Nr 1) m.in. z następujących tytułów: 

 zwiększenie dochodów (010-01042-6300) o kwotę 173.750,00 zł w związku z udzieleniem 
pomocy finansowej w formie dotacji celowej na dofinansowanie budowy dróg dojazdowych 
na podstawie umowy 382/2023 z 28.07.2023 z Marszałkiem Województwa Wielkopolskiego,   

 zwiększenie dochodów (751-75110-2010) o kwotę 636,00 zł z tytułu dotacji celowej na 
przeprowadzenie referendum ogólnego zarządzonego na 15.10.2023 r.,  

 zwiększenie dochodów (758-75801-2920)  o kwotę 28.253,00 zł do kwoty 11.347.542,00 zł z 
tytułu środków rezerwy części oświatowej subwencji ogólnej na zwiększony odpis na 
zakładowy fundusz świadczeń socjalnych dla nauczycieli, 

 zwiększenie dochodów (758-75802-2750) o kwotę 3.136.560,00 zł z tytułu uzupełnienia 
subwencji ogólnej, 
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 zwiększenie dochodów (758-75814-2030,6330) o kwotę 80.655,83 zł z tytułu zwrotu części 
wydatków wykonanych w ramach funduszu sołeckiego w 2022 r., 

 zwiększenie dochodów (801-80101-0960,6280) o kwotę 88.444,72 zł w tym kwotę 80.444,72 
zł z tytułu dochodów z WFOŚiGW na dwa wnioski na wykonanie ekopracowni przyrodniczej w  
Szkole Podstawowej w Dąbczu i w Rydzynie oraz kwotę 8.000,00 zł na Program grantowy 
mPotęga – X edycja w Szkole Podstawowej w Rydzynie, 

 zwiększenie dochodów (852-85230-2030) o kwotę 18.357,32 zł z tytułu dotacji celowej na 
program „Posiłek w szkole i w domu”, 

 zwiększenie dochodów (853-85395-2180) o kwotę 1.707,53 zł z tytułu refundacji podatku VAT 
(gaz).  
 

W zakresie wydatków budżetowych proponuje się dokonanie zmian (ogółem zwiększenie wydatków  
o kwotę 3.528.364,40 zł zgodnie z załącznikiem Nr 2) m.in. z następujących tytułów: 

 zwiększenie wydatków (010-01042-4210,4300) o kwotę 24.000,00 na zakup sadzonek 
miododajnych, 

 zwiększenie wydatków (010-01042-6050) o kwotę 730.000,00 zł  do kwoty 1.000.600,00 
złotych z przeznaczeniem na budowę dróg dojazdowych do gruntów rolnych w Kaczkowie, 
Dąbczu (w kierunku Tworzanek), Moraczewie, Przybiniu, Jabłonnie i Tarnowej Łące,  

 zwiększenie wydatków (600-60016-6050) o kwotę 20 tys. złotych do kwoty 120 tys. złotych na 
2023 r. z przeznaczeniem na „Przebudowę dróg gminnych w miejscowościach Dąbcze, Kłoda, 
Rojęczyn w gminie Rydzyna”, zadanie ujęte w WPF, 

 zwiększenie wydatków (600-60016-4270,4300) o kwotę 100 tys. zł na remont i usługi na 
drogach gminnych, 

 zwiększenie wydatków (700-70007-4270,4300) o kwotę 50 tys. zł na remont i usługi  
w mieszkaniach komunalnych, 

 zwiększenie wydatków (751-75110) o kwotę 636,00 na przeprowadzenie referendum 
ogólnego zarządzonego na 15.10.2023 r., 

 zwiększenie wydatków (757-75702) o kwotę 600 tys. zł do kwoty 1.730.000,00 zł na obsługę 
długu,  

 zwiększenie wydatków (801-80101) o kwotę 117.383,02 zł w związku z dofinansowaniem na 
trzy projekty: 8.000,00 zł grant z mFundacja na „Program grantowy mPotęga – X edycja” dla 
Szkoły Podstawowej w Rydzynie, dwa projekty z WFOŚiGW: „Wykonanie ekopracowni 
przyrodniczej w Szkole Podstawowej im. Tadeusza Łopuszańskiego  
w Dąbczu” w kwocie 53.035,00 zł oraz „Wykonanie ekopracowni edukacyjnej o tematyce 
przyrodniczej w Szkole Podstawowej im. 17 Pułku Ułanów Wielkopolskich w Rydzynie” w 
kwocie 36.348,02 zł, 

 zwiększenie wydatków (801-80104-2540,4330) o kwotę 390 tys. zł na dotacje do Przedszkola 
Niepublicznego EkoBrzdąc oraz dla przedszkoli publicznych poza terenem gminy,  

 zwiększenie wydatków (852-85230-3110) o kwotę 18.357,32 zł do kwoty 80.289,05 zł na 
finansowanie programu „Posiłek w szkole i w domu”, 

 zwiększenie wydatków (852-85232-2580) o kwotę 1.350,00 zł do kwoty 20.850,00 zł na dotację 
podmiotową dla Centrum Integracji Społecznej, 

 zwiększenie wydatków (853-85395) o kwotę 1.707,53 zł na refundację podatków Vat (gaz), 
środki z Funduszu COVID,  

 zwiększenie wydatków (900-90013-2310) o kwotę 50 tys. zł do kwoty 132.000,00 zł na dotacje 
do Miasta Leszna na prowadzenie schroniska psów w Henrykowie, 

 zwiększenie wydatków (900-90015-4300) o kwotę 110 tys. zł do kwoty 360.000,00 zł na 
zwiększenie usług związanych z konserwacją urządzeń oświetlenia drogowego, 

 zwiększenie wydatków (900-90095-4590) o kwotę 157 tys. zł na wypłatę odszkodowania za 
wykup gruntu pod drogę publiczną, 
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 zwiększenie wydatków (921-92109-2480) o kwotę 30 tys. do kwoty 750.000,00 zł na dotację 
dla Rydzyńskiego Ośrodka Kultury, 

 zwiększenie wydatków (921-92109-6050) o kwotę 43 tys. zł. w tym 35 tys. zł na zadanie pn.: 
„Budowa wiaty przy świetlicy wiejskiej w Kłodzie – II etap” oraz 8 tys. zł do kwoty  
11 tys. zł. na zadanie pn.: „Zakup i montaż paneli fotowoltaicznych na świetlicy  
w Lasotkach”, 

 zwiększenie wydatków (926-92601-6050) o kwotę 70 tys. zł w tym o kwotę 50 tys. zł do kwoty 
100 tys. zł na zadanie pn. „Budowa kompleksu sportowego w Dąbczu, dz. nr 380/7 
(dokumentacja projektowa)” na 2023 r. – zadanie ujęte w WPF oraz o kwotę 20 tys. zł na 
zadanie pn.: „Budowa wiaty rekreacyjnej w m. Augustowo”, 

 zwiększenie wydatków (926-92605) o kwotę 80 tys. złotych na wydatki związane z kulturą 
fizyczną. 

 
Przewodniczący Rady zapytał, czy radni mają jeszcze jakieś pytania odnośnie tego projektu uchwały. 
Pytań nie było. 
 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. Uchwała została podjęta 14 głosami za. Uchwała przyjmie 
numer LVIII/428/2023. 

 

Głosowano w sprawie: 

zmian w uchwale budżetowej Gminy Rydzyna na 2023 rok – druk nr 432.  

 

Wyniki głosowania 

TAK: 14, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

TAK (14) 

Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Agnieszka Kasprowiak, Emilia Kraśner, Julian Kruczek, Radosław 

Kulus, Jan Nawrotkiewicz, Marcin Otto, Piotr Patek, Marcin Pierzchała, Marek Pietrzak, Krystyna 

Rypińska, Roman Skiba, Marcin Urbanowicz 

NIEOBECNI (1) 

Leszek Skrobała 

 

b)  zmiany uchwały Nr LI/367/2022 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 20 grudnia 2022 roku w sprawie 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2023-2038 ze zm. – druk nr 433.  

Projekt uchwały przedstawił Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak, który powiedział, że planuje się 

wprowadzenie zmian w wykazie przedsięwzięć stanowiącego załącznik do uchwały Nr LI/367/2022 

Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 20 grudnia 2022 r. w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta 

i Gminy Rydzyna na lata 2023 – 2038 ze zm. polegające na m.in.: 

 wprowadzenia nowego przedsięwzięcie majątkowego o nakładach w wysokości 350 tys. 
złotych w 2024 r. pod nazwą „Rządowy Fundusz Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych 
– Rozświetlamy Polskę”,  

 zwiększenie łącznych nakładów finansowych o kwotę 50 tys. złotych do kwoty 100 tys. złotych 
w  2023 r. na przedsięwzięcie pn. „Budowa kompleksu sportowego w Dąbczu dz. Nr 380/7 – 
dokumentacja projektowa”, 

 zwiększenie łącznych nakładów finansowych o kwotę 20 tys. złotych do kwoty 120 tys. złotych 
w  2023 r. na prace projektowe na przedsięwzięcie pn. „Przebudowa dróg gminnych w 
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miejscowości Dąbcze, Kłoda,  Rojęczyn w gminie Rydzyna”, na które Gmina otrzymała promesę 
na dofinansowania inwestycji z Rządowego Funduszu Polski Ład, Programu Inwestycji 
Strategicznych w kwocie 3,5 mln złotych. 

Zgodnie z art. 231. ust1. ustawy o finansach publicznych zmiana kwot wydatków na realizację 
przedsięwzięć oraz limit zobowiązań może nastąpić w wyniku podjęcia uchwały organu stanowiącego 
jednostki samorządu terytorialnego, zmieniającej zakres wykonywania lub wstrzymującej 
wykonywanie przedsięwzięcia. W związku z tym zmianie ulegają załączniki Nr 1 i 2 do uchwały wraz  
z objaśnieniami przyjętych wartości dołączanymi do uchwały. 
 
Przewodniczący Rady zapytał, czy radni mają jeszcze jakieś pytania odnośnie tego projektu uchwały. 
Pytań nie było. 
 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. Uchwała została podjęta 14 głosami za. Uchwała przyjmie 
numer LVIII/429/2023. 

 

Głosowano w sprawie: 

zmiany uchwały Nr LI/367/2022 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 20 grudnia 2022 roku w sprawie 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2023-2038 ze zm. – druk nr 433.  

 

Wyniki głosowania 

TAK: 14, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

TAK (14) 

Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Agnieszka Kasprowiak, Emilia Kraśner, Julian Kruczek, Radosław 

Kulus, Jan Nawrotkiewicz, Marcin Otto, Piotr Patek, Marcin Pierzchała, Marek Pietrzak, Krystyna 

Rypińska, Roman Skiba, Marcin Urbanowicz 

NIEOBECNI (1) 

Leszek Skrobała 

 

c) zamiany nieruchomości położonych w obrębie Kaczkowo – druk nr 434. 

Projekt uchwały przedstawił Wiceburmistrz MiG pan Łukasz Bartkowiak, który powiedział, że 

przedmiotem zamiany jest nieruchomość stanowiąca własność Gminy Rydzyna, położona w obrębie 

Kaczkowo, oznaczona w ewidencji gruntów jako działka 161/1 o pow. 0,0010 ha, dla której Sąd 

Rejonowy w Lesznie prowadzi księgę wieczystą nr PO1L/00030318/1 na nieruchomość stanowiącą 

własność osób fizycznych, położoną w obrębie Kaczkowo, oznaczoną w ewidencji gruntów jako działka 

nr 114/3 o pow. 0,0029 ha, dla której Sąd Rejonowy w Lesznie prowadzi księgę wieczystą nr 

PO1L/00015609/7. Zamiana ww. nieruchomości następuję w celu dokonania regulacji granic między 

nieruchomościami oraz poprawy warunków zagospodarowania drogi gminnej tj. dz. nr 161/2 oraz 

działki prywatnej o nr 114/4. Zamiana działek dokonana zostanie na zasadach określonych przepisami 

ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 roku o gospodarce nieruchomościami. 

Przewodniczący Rady zapytał, czy radni mają jeszcze jakieś pytania odnośnie tego projektu uchwały. 
Pytań nie było. 
 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
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W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. Uchwała została podjęta 14 głosami za. Uchwała przyjmie 
numer LVIII/430/2023. 

 

Głosowano w sprawie: 

zamiany nieruchomości położonych w obrębie Kaczkowo – druk nr 434.  

 

Wyniki głosowania 

TAK: 14, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

TAK (14) 

Grażyna Dembicka, Karol Dembicki, Agnieszka Kasprowiak, Emilia Kraśner, Julian Kruczek, Radosław 

Kulus, Jan Nawrotkiewicz, Marcin Otto, Piotr Patek, Marcin Pierzchała, Marek Pietrzak, Krystyna 

Rypińska, Roman Skiba, Marcin Urbanowicz 

NIEOBECNI (1) 

Leszek Skrobała 

 

9. Przyjęcie interpelacji radnych. 

 
PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Zakończyliśmy punkt 8 dzisiejszego porządku. Przychodzimy do punktu 9 - przyjęcie interpelacji 
radnych. Do dnia dzisiejszego wpłynęła jedna interpelacje. Pan Przewodniczący Marcin Urbanowicz je 
teraz przedstawi. 

(Wiceprzewodniczący Rady odczytał interpelację. Interpelacja w załączeniu protokołu). 

 

10.Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzedniej sesji. 

 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Przechodzimy do punktu 10 - Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzedniej sesji. Panie 
Burmistrzu, bardzo proszę.  

BURMISTRZ KORNEL MALCHEREK: 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo, odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na 
poprzedniej sesji zostały udzielone na piśmie. Dziękuję. 

 

                                                       11. Zapytania i wolne głosy. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Przechodzimy do punktu 11, zapytania i wolne głosy. Otwieram dyskusję. Bardzo proszę o zgłaszanie 
się zgodnie z tutaj naszą eSesją, więc bardzo proszę. Otwieram dyskusję. Kto? Jest tutaj zgłoszenie 
jedno. Pan Radny Piotr Patek. Bardzo proszę, udzielam głosu. 

RADNY PIOTR PATEK: 
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Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, Szanowni Radni, Szanowni goście. Ja rozpocznę od 
interpelacji, które złożyłem I chciałem jeszcze może się dopytać, może tak jak zawsze, gdzieś tam może 
jakąś dodatkową odpowiedź otrzymam, co mnie interesuję. Pierwsza związana była, interpelacja była 
złożona, chodziło o stan nawierzchni rynku rydzyńskiego. Tak jak zawsze dostałem tą samą odpowiedź, 
że stan nawierzchni jest monitorowany. Ale jest coś nowego, że będą przeprowadzone prace 
poprawiający stan nawierzchni. Jak wiemy, zostało to uczynione w jednym miejscu na Rynku, ale ogólny 
stan nawierzchni Rynku, no fatalnie to wygląda. Widzimy pozapadane kostki, zarośnięty ten rynek. Już 
nie mówię o mchu, ale trawy i inne sprawy. Bardzo nieładnie to wygląda. Rynek powinien być sercem 
miasta. Rynek powinien być naszą wizytówką. A gdy się wjeżdża do naszego miasta na Rynek, to no nie 
za bardzo to tak licuje z tym wszystkim, bo widzimy jak to wygląda. Ta nawierzchnia jest nierówna. Ja 
już nie będę mówił o parkowaniu i innych rzeczach. Tylko mówię, ta nawierzchnia jest w bardzo złym 
stanie. Następna interpelacja była związana z budynkiem szkoły podstawowej, to znaczy z budynkami 
byłej szkoły podstawowej na ulicy Zamkowej. I złożyłem taką interpelację związaną, co jest planowane, 
jakie są pomysły na zagospodarowanie budynku po byłej szkole. Pan Burmistrz w swoim wystąpieniu 
wyczytywał, na co złożyliśmy wnioski na dofinansowanie. Jeżeli dobrze zrozumiałem, to te budynki będą 
przeznaczone na administrację, tak? Urzędu, tak? Panie Burmistrzu? Nie? 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

No to może przy odpowiedzi Pan Burmistrz, nie? Żeby to się nagrało, bo to tak nie ma co dyskusję 
otwierać. 

RADNY PIOTR PATEK: 

Rozumiem. To ja takie pytanie jeszcze, no dodatkowe do tej. Powtórzenie pytania, no w interpelacji 
można powiedzieć. Co zamierzamy tam zrobić? Drugie pytanie związane z tymi budynkami. Jak 
wyglądają pomieszczenia tych budynków? Bo jak wiemy, w okresie jesienno-zimowym te budynki nie 
były w ogóle ogrzewane. Jaki jest stan tych budynków? Chyba na pewno wymagają remontu w środku. 
Nie wiem, może Pan Burmistrz mi odpowie. Następna sprawa związana z budynkiem zboru 
ewangelickiego. Dlaczego powtarzam tą interpelację po raz kolejny? Z tego względu, że my sobie 
zlekceważyliśmy ten temat, tak? Bo to nie jest sprawa od miesiąca. Dewa, tylko od kilkudziesięciu lat.  
I cały czas, że nie ma. Ja rozumiem, nie ma zabezpieczonych w WPF-e tych pieniędzy. Ale ja powtórzę 
jeszcze raz, to co już mówiłem tu kilka razy, że ja dzwoniłem, bo umieszczona jest na budynku zboru 
tablica Fundacja Polsko-Niemiecka. Z tej fundacji zostały pozyskane pieniądze na remont tego budynku. 
Ja tam zadzwoniłem i co się okazało? Mogliśmy dostać te pieniądze na remont, uratowanie tego 
budynku. Jak ja już mówiłem, składałem interpelację, otrzymywałem cały czas te same odpowiedzi, że 
nie mamy pieniędzy. Ja to rozumiem wszystko, ale gdzieś ta sprawa została zlekceważona i sobie to 
odpuściliśmy. Bo obecny stan tego budynku, byłem tam zobaczyć, jak to wszystko wygląda, grozi 
zawaleniem ten budynek. I powtórzę moje słowa. Budynek przetrwał I wojnę, II wojnę światową, ale 
naszych rządów nie przetrwa. Jak to padnie, to my tego nie podniesiemy. A była okazja do otrzymania 
dotacji, bo rozmawiałem z Panem, który się tym zajmował w tej fundacji. I mówił, że były takie 
pieniądze, na tak duże inwestycje. Cały czas dostawałem te same odpowiedzi i ja mówię, że ta sprawa 
została zlekceważona. I teraz jest taka sytuacja trochę patowa, bo nie mamy pieniędzy i nie wiemy, co 
z tym zrobić. Czekamy chyba, żeby to naprawdę się zawaliło. Albo może spaliło, bo tam w tym obecnie 
Zielona Kłoda przechowuje swój sprzęt do koszenia, różne kosiarki, paliwo, tam jest wszystko. Ja no nie 
wiem, no czy to jest zgodne z przepisami jakimiś PPOŻ, czy cokolwiek? No nie wiem. Chyba czekamy 
naprawdę, żeby to się spaliło. Następna sprawa. Bo Pan Burmistrz jeszcze w swoim wystąpieniu też 
wymienił, na co złożyliśmy wnioski o dotacje i też była rozbudowa kanalizacji sanitarnej. Ja mam takie 
pytanie. Tyle interpelacji, ile tu złożyłem w sprawie Alei Sułkowskiego. Nie wiem, to od tej sprawy nie 
uciekniemy, no bo będziemy musieli to zrobić. My to przekładamy z roku na rok, koszty tej budowy 
wzrastają, tak? A my czekamy. Jest XXI wiek, a tam beczkowozy przyjeżdżają i szamba pompują. Nie 
wiem, dlaczego to jest odkładane. Ja rozumiem, że zaraz będzie odpowiedź, że mała przepompownia 
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jest potrzebna i inne rzeczy, to tyle kosztuje. To dlaczego czekamy, tak? Jeszcze raz powtórzę. Z roku na 
rok te koszty rosną, a my czekamy. Nie ominie nas to. Dziękuję uprzejmie. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję serdecznie. Bardzo proszę. Czy ktoś jeszcze z Państwa Radnych? Nie widzę zgłoszeń, więc 
wiem, że Pan Dyrektor zgłaszał się. 

DYREKTOR SP W DĄBCZU WOJCIECH JĘDRZEJCZAK: 

Bardzo proszę o zabranie głosu. Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, Szanowni Radni i Radne. 
Chciałem w imieniu całej społeczności Szkoły Podstawowej w Dąbczu, czyli moim, nauczycieli, 
pracowników, rodziców, uczniów podziękować, że jakiś czas temu podjęliście taką dobrą decyzję o 
wsparciu inicjatywy Pana Wiceburmistrza i Burmistrza, o rozbudowie szkoły. To też dzięki Waszej 
decyzji i dołożeniu tych pieniędzy, udało się 1 września sfinalizować dla nas tą ważną rzecz i otworzyć 
tą piękną szkołę, gdzie większość radnych była na imprezie otwierającej. Mieli możliwość zwiedzenia. 
Wielu później po południu z rodzinami jeszcze raz przyszło. I mam nadzieję, że nie trzeba było się 
wstydzić, że te pieniądze są zmarnowane i widać, że były dobrze zainwestowane. Dziękuję bardzo 
jeszcze raz. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję, Panie Dyrektorze. My również życzymy, żeby jak najlepiej można było pracować w tej 
placówce. A dzieci żeby się miały naprawdę na wysokim poziomie pomieszczenia, które będą mogły 
wykorzystać. Nie ukrywam, że byliśmy z Panem Burmistrzem. Jesteśmy zachwyceni. Wiemy też, że 
informacje gdzieś zwrotne spływają do nas z różnych stron, więc no dzieci są naprawdę zadowolone. 
Mam nadzieję, że nie trzeba będzie rozbudowywać kolejny raz. Wystarczy na trochę, Panie Dyrektorze, 
prawda? Dobrze. Dziękuję bardzo. Teraz Pan Prezes Hieronim Cugier. Bardzo proszę o zabranie głosu. 

PAN HIERONIM CUGIER – PREZES TOWARZYSTWA PAMIĘCI POWSTANIA WIELKOPOLSKIEGO 1918 – 

1919 W RYDZYNIE: 

Panie Burmistrzu, Panie Przewodniczący, Szanowni Radni, Szanowni zaproszeni, przybyli goście. Rok już 
mija, jak powstało Towarzystwo Pamięci Powstania Wielkopolskiego 1918-1919. Na zebraniu 
założycielskim był obecny Pan Starosta, Pan Burmistrz, Pan Przewodniczący, przedstawiciele Zarządu 
Wojewódzkiego z Poznania, z Chodzieży. Wtedy zostały wybrane władze. I co dalej? Koło nasze liczy 
obecnie 20 członków. Uważam, że na ten krótki okres roczny to dużo. Co zrobiliśmy? W miesiącu 
grudniu razem z Panem Burmistrzem zapaliliśmy znicze, złożyliśmy wiązanki kwiatów na tablicy 
upamiętniającej Franciszka Ratajczaka. Odbyła się wieczornica na temat powstania wielkopolskiego 
oraz Msza Święta za powstańców naszej gminy. Byli tam obecni przedstawiciele sztandarów I bardzo 
się cieszę, bo to okres wakacyjny był wtedy szkoły, wszystkie szkoły z Dąbcza, z Rydzyny, z Kaczkowa 
oraz inne sztandary były obecne na tej uroczystości. Dalej. Co dalej? W miesiącu maju na zaproszenie 
Towarzystwa, Koło nasze było zaproszone do miejscowości Chodzież. Tam było spotkanie. Każde Koło 
przedstawiło się o swoich osiągnięciach. Uważam, że nasze Koło wypadło bardzo korzystnie, bo 
mieliśmy tam baner bardzo duży, który zafundowała gmina oraz chciałem podziękować za transport 
też z gminy. Pan nasz poeta, regionalista, Gabriel Roszak przedstawił 3 swoje książki, które cieszyły się 
zainteresowaniem pozostałych członków Kół. I nawet powiem, chyba z 3 książki tam jednak znalazły 
nabywców. W miesiącu maju taka myśl przyszła do mnie, żeby pozyskać w jakiś sposób pieniądze dla 
naszego Koła. No dowiedziałem się, że istnieje taka możliwość pozyskania z Programu Czuwamy! 
Pamiętamy!, finansowanego przez PKN Orlen. Przystąpiłem do realizacji. Regulamin bardzo obfity. 
Przestraszyłem się. No mówię, nie podołam temu. Ale przy pomocy GOK-u w Rydzynie, Pana Sławka, 
Pani Dyrektor, pomocna była w zorganizowaniu tego przedsięwzięcia oraz Radna Powiatu, której  
w obecnej chwili dziękuję - Pani Wiesława Małycha oraz w końcowej fazie, moja żona też była pomocna. 
I co dalej? Niezmiernie się z tego faktu cieszę. Jakie zadanie było? Musieliśmy zrobić zdjęcia pomników, 
uzyskać zgodę właścicieli grobów, by takie tabliczki powstały. Takie tabliczki są już w gminach 
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sąsiednich: w Poniecu, w Rawiczu, w Bojanowie, w Krobi, w Pawłowicach. A u nas na 100 Rocznicę Pan 
Burmistrz pamięta, kleiliśmy takie medale. Co z tymi medalami? No zwracali mi mieszkańcy uwagę, że 
Panie Cugier, no nie mam tego medalu na grobie mojego dziadka. Pewnie złomiarze ukradli. No wstyd 
mówić, ale takie rzeczy się zdarzają. Dlatego te pieniążki, które chcemy pozyskać, mają być takie 
tabliczki o wymiarach 25x20 z czarnego marmuru, zamocowane w sposób trwały, za zgodą rodziny.  
I będzie tam nazwisko powstańca, medal, Krzyż Powstańczy oraz napis Powstaniec Wielkopolski.  
I w miesiącu maju został złożony wniosek przy pomocy, jak już powiedziałem, kogo. W miesiącu sierpniu 
otrzymałem informację z programu tego, następującej treści, co sobie pozwolę przeczytać dosłownie. 
Szanowni Państwo, jest nam niezmiernie miło poinformować o otrzymaniu przez Państwa grantu, na 
prace związane z przywróceniem pamięci miejscom, które zostały opisane we wniosku w ramach 
programu Czuwamy! Pamiętamy! Serdecznie gratulujemy wygranej i dziękujemy za udział w V edycji 
naszego programu. Państwa historie i chęć działania są niezwykłe. Cieszymy się, że możemy być 
partnerami w realizacji zamierzonych inicjatyw. Wkrótce zostanie wysłane do Państwa umowa 
darowizny. Nazwa projektu to upamiętnienie Powstańców Wielkopolskich w Gminie Rydzyna w 105 
Rocznicę wybuchu powstania wielkopolskiego. Nazwa organizacji Towarzystwo Pamięci Powstania 
Wielkopolskiego 1918-1919, Koło w Rydzynie. Bardzo się cieszę, że otrzymałem taki grant. To jest 
wartość, przyznana kwota grantu to 13 900 złotych. Z tego będzie wykonany przez naszego 
rzemieślnika z Kaczkowa, 22 tabliczki oraz tam jest pewna kwota, co do remontu grobu, była 
zaprogramowana. Ale z tym jest pewna dyskusja u nas w Kole, bo to jest grób rodziny. No trudno, żeby 
rodziny, a nazwisko powstańca jest całkowicie inne, żeby rodzinie to taki prezent zrobić. To już tak (...) 
Gdyby to był grób samotny jednego powstańca, to zgoda. I aktualnie jestem w rozmowie z Warszawą, 
by te pieniążki przeznaczyć na zakup flag powstańczych, które w dniu 27 grudnia, w Narodowy Dzień 
Zwycięskiego Powstania Wielkopolskiego, zakupić. By Gmina Rydzyna była ubrana, by to święto nasze 
było jak najbardziej godnie reprezentowane. To tyle. Co do powstańca, co do Towarzystwa Powstańców 
Wielkopolskich. Ale jako były samorządowiec gminy, cieszę się z każdej inwestycji, jaką gmina prowadzi. 
No bardzo się cieszę. No nowa szkoła w Dąbczu, no wizytówka wioski. Nowe klasy, nowe obejście, nowe 
zaplecze. No mamy już drugą taką szkołę, bo Szkoła w Rydzynie, przedszkole. Teraz budowa dróg na 
Osiedlu 2000, łącznie z kanalizacją, z nawierzchnią, z przystankami postojowymi. No na Młyńskiej Górze 
też dużo zrobiono. No cieszy ten fakt, cieszy naprawdę fakt, Szanowny Panie Burmistrzu, Szanowni 
Radni. Macie się czym pochwalić, że takie zadania tu są w gminie wykonywane. Ale jedno co mnie boli 
i smuci, nie tylko mnie, ale mieszkańców, to Rynek. Te trzy kamieniczki na południu. Na Rynku się dużo 
dzieje, bo i imprezy i Taneczne Piątki i procesja Bożego Ciała. Niektórzy mieszkańcy zamiast nabożnie 
uczestniczyć, to szemrzą, robią zdjęcia i na temat tych trzech budynków. Panie Burmistrzu, należy 
rozmawiać z mieszkańcami i właścicielami i z tymi No, jak to jest? Tam są spółki mieszkaniowe. Z nimi 
rozmawiać, nie wstydzić się. Wspólnota mieszkaniowa, dążyć do realizacji. No tak nie może być. 
Rydzyna to jest śliczne miasto. Ja się chwalę tą Rydzyną gdzie mogę, na wszystkich jarmarkach, że tak 
powiem. I to musi być załatwione. Przecież ci mieszkańcy są zwolnieni z podatku. Oni lekceważą, Panie 
Burmistrzu, Pana Radnych, Was lekceważą. Zamiast te pieniądze w jakiś sposób odkładać na remont 
tych trzech budynków, to tak się odbija. Ja nie mówię, że radni o tym nie wiedzą. Radni wiedzą, Pan 
Burmistrz też wie. Ale to musi być w końcu zrobione. To tyle. Dziękuję. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję Panu bardzo serdecznie, Panie Prezesie. Tak jak Pan Prezes powiedział, upór, konsekwencja. 
No muszę powiedzieć, że Pan Prezes był radnym, nie wiem czy wiecie, ale ktoś kto w poprzedniej 
kadencji nie był, to również jego zasługa jest ten monolit, który stoi koło Młyńskiej Góry przy Rondzie 
również to jest Pana inicjatywa. Więc też trzeba oddać tutaj. I jest Pan na tyle skromny, że przecież my 
kontynuujemy również i prace poprzedniej Rady i wcześniejszych, więc tutaj również i Pana zasługa. 
Dziękuję bardzo. Dobrze. Moi drodzy, przechodzimy jeszcze tutaj jest nasz mieszkaniec. Bardzo proszę 
o zabranie głosu. 
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Chciałem poinformować, jeszcze w przerwie informowałem tutaj mieszkańca, że zgodnie z ustawą  
z dnia 10 maja 2018 roku o ochronie danych osobowych, czyli tzw. RODO. Jest to sesja bezpośrednio 
prezentowana w gminie. Więc jeśli jakiekolwiek będą nazwiska, imiona, to trzeba po prostu za zgodą, 
nie? Więc bardzo proszę o przedstawienie się i zabranie głosu. 

PAN SEBASTIAN NOWAK – MIESZKANIEC RYDZYNY: 

Dzień dobry wszystkim, Sebastian Nowak. Jestem przedstawicielem Alei Sułkowskiego w Rydzynie. Jak 
już temat został poruszony przez pana radnego Piotrka Patka, spotykam się z Wami z racji braku 
kanalizacji zarówno sanitarnej i deszczowej na Alei Sułkowskiego. W mojej opinii, a nie tylko w mojej 
opinii, jest to no już czas na wykonanie takich działań. Tym bardziej, że widzimy na innych ulicach  
w Rydzynie, że budowy kanalizacji się odbywają. Choćby przytoczę ulicę Sułkowskiego również  
w Rydzynie, w kierunku Dąbcza, gdzie kanalizacja łącznie z przepompownią już została wybudowana. 
Dostałem pismo z dnia 18 kwietnia, w odpowiedzi na jakby moją interpelację. Żeby gmina 
ustosunkowała się do naszej prośby wszystkich mieszkańców, kiedy zostanie wybudowana kanalizacja. 
Niestety pismo jest w  tonie. A mianowicie takim, gdzie jasno się wskazuje, że kanalizacja na razie nie 
ma prawa zostać wybudowana. Gdyż nie jest jak tu zostało to przytoczone w wieloletnim planie 
rozwoju. Uważam, że Aleja Sułkowskiego jest na tyle ładną aleją i wszyscy nią spacerujemy, że obecność 
ciągłych wozów asenizacyjnych. Rzeka, która płynie z ulicy Kołłątaja, gdy tylko pada deszcz. Ja się 
cieszę, że ulica Kołłątaja posiada kanalizację deszczową i sanitarną i bardzo fajnie. Ale my również po 
20 latach mieszkania, można tak powiedzieć, i płaceniu podatków, chyba też już jako mieszkańcy 
zasłużyliśmy sobie na kanalizację. Ponadto, pismo jednoznacznie też obrazuje, że nie możemy jako 
mieszkańcy, liczyć na żadną dotację na szambo. Jestem w stanie to zrozumieć. Natomiast skoro ani 
kanalizacja, ani szambo, no to chyba już tutaj troszkę jest to lekceważenie mieszkańców, którzy płacą 
podatki. Chciałbym, żeby jednoznacznie Państwo jako Radni tutaj, nie tylko Burmistrz czy Skarbnik, 
ustosunkowali się do naszej prośby. Jest to po prostu no karygodny stan rzeczy, który obecnie ma 
miejsce. Ja jako przedstawiciel mieszkańców ulicy Sułkowskiego, liczę, że zostanę wysłuchany. I w końcu 
będziemy mogli podejść do choćby projektu takiej kanalizacji na Alei Sułkowskiego. Dziękuję. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję Panu bardzo serdecznie. Czy jeszcze jakieś zgłoszenia? Tak? Jeszcze Pan Radny Piotr Patek. 
Proszę bardzo. 

RADNY PIOTR PATEK: 

Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, Szanowni Radni, Szanowni Państwo. Bardzo mnie cieszy głos 
mieszkańca z tego względu, że gdy składam interpelację, cały czas jest tak chyba myślenie, że ja to 
sobie gdzieś tam wymyślam i sam sobie składam. Bardzo dziękuję Panie Sebastianie, że Pan przybył 
dzisiaj nas Sesję i wyraził opinię mieszkańców, którą ja tu już kilkadziesiąt razy wyrażałem, na temat 
zalewania, spływania wody z ulicy Hugo Kołłątaja i to co Pan mówił. I zalewania dojścia do domów, 
ulicy, już nie mówię o nawierzchni. Najważniejsza jest w tym momencie kanalizacja. I to co Pan tu 
przedstawił, też mówił, ja też to mówiłem, że o to chodzi, że nie możecie nawet dostać dofinansowania 
na przydomowe oczyszczalnie. Ja rozumiem to, bo gdy idzie główna sieć kanalizacyjna, nie można 
dostać dofinansowania na przydomowe. Ale jak wiemy, musi być przepompownia i w tym momencie 
chyba tym mieszkańcom by się należało. I też trzeba zwrócić uwagę, nie patrzeć pod ilością, że za mało 
posesji jest tam i to jest duży wydatek, bo 5 czy 7 domów. I my nie możemy tego sfinansować, bo to 
bardzo dużo kosztuje. Jeszcze raz powtórzę słowa. Czekajmy dłużej, będzie to drożej kosztowało. 
Dziękuję uprzejmie. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję bardzo. Nie widzę zgłoszeń. Panie Burmistrzu, bardzo proszę o udzielenie odpowiedzi na 
zapytania. 

 



16 
 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. Według kolejności, dziękuję Panu Radnemu 
za głos w dyskusji. Znamy problemy te i inne. I postaramy się robić wszystko tak, aby rozwiązać te 
problemy. Panie Prezesie, gratuluję otrzymania dofinansowania. No i my tu jako gmina, również też do 
tych flag na pewno małą cegiełkę dołożymy. Odnośnie tutaj Pana Sebastiana, no niejednokrotnie 
rozmawialiśmy. No mogę powiedzieć tak, że jeszcze raz tutaj wspólnie z Panem Prezesem 
przeanalizujemy tak temat i odpowiemy tak, na temat wykonania kanalizacji na ulicy Sułkowskiego. 
Dziękuję bardzo. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję bardzo. Ja też chciałbym się odnieść tutaj w imieniu Radnych Rady Miejskiej. Panie Sebastianie, 
również bardzo dziękuję za głos w dyskusji. My jako radni, jako gremium, no nie chciałbym tutaj, żeby 
każdy z radnych się wypowiadał. Są Komisje Rolnictwa, czy Budownictwa. Myślę, że tutaj z Panem 
Burmistrzem podejdziemy do tematu i gdzieś trzeba no przynajmniej porozmawiać. No więc tutaj no 
na dzisiaj tyle, tak? A myślę, że będzie możliwość gdzieś pochylenia się nad tym tematem. Dobrze.  
A więc moi drodzy, dziękuję bardzo. 

 

12.  Zakończenie obrad Sesji. 

 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Wobec wyczerpania porządku obrad, zamykam LVIII sesję Rady Miejskiej. Dziękuję bardzo. 

 

 

                                                                                                                                           Przewodniczący 

                                                                                                                                    Rada Miejska Rydzyny  

 

                                                                                                                                             Roman Skiba 

 

Przygotował(a): Patrycja Wdowiak

Przygotowano przy pomocy programu eSesja. 
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